
 
 
 
 

 
 
 

 

Districte de Ciutat Vella 

ACTA DEL CONSELL DE BARRI DEL RAVAL 

Dia: 26 de maig de 2016 
Hora: 19:00 a 21:34 hores 
Lloc: Casal de Barri Folch i Torres 
Adreça: C/ de la Reina Amàlia, 31 
 
ASSISTENTS: Santi Ibarra, Eva Alfama, Roger Puigví, Mònica Mateos, Neus Chas, Gala Pin, 
Esperança Busquets, Just Pérez, Jordi Rabassa, Júlia Barea, Elisabet Jiménez, Mª José Arteaga, 
Jordi Bordas, Ferran Caymel, Paula Ezkerra, Natàlia Martínez, Albert Pujol (Mossos d'Esquadra) 
i Domingo Aguiló (Guàrdia Urbana) 
 
Assistència: 26 entitats, 22 veïnes i veïns. 
 
ORDRE DEL DIA: 

1.- Informació sobre la reordenació d’equipaments de salut al Raval Sud  
2.- Civisme 
3.- Mobilitat 
4.- Torn obert de paraules 

 
Presentació de la sessió per part de la Regidora de Ciutat Vella Sra.Gala Pin. 
 
1.- Informació sobre la reordenació d’equipaments de salut al Raval Sud 

Es compta a la taula amb la presència de: 

• Santi Ibarra, Conseller del Raval 

• Eva Alfama, Consellera de Salut 

• Maribel Pasarín, Directora de l'Observatori de l'Agència de Salut Pública de Barcelona 

• Carme Borrell, Gerent de l'Agència de Salut Pública de Barcelona 

• Sofia Ferrer, Consorci de Salut 
 

Es destaca que s’han portat a terme diferents sessions informatives amb AAVV Arc del Teatre, 
Assoc de veïns i comerciants de Nou de la Rambla i Consell de Salut del Districte CVella. 
 
Característiques principals de la reordenació: (Veure presentació): 

• Es milloren 7 serveis: CUAP Peracamps, CAS Baluard, Unitat de Malalties de 
Transmissió Sexual, U. Medicina Tropical i Salut Internacional, Unitat de Tuberculosi, 
Centre de Salut Mental Infanto-Juvenil , Centre de Salut Mental d’adults. La millora 
afectarà tant els usuaris com als professionals 

• S’aconsegueixen1.500 m2 nous per equipaments  

• Integrar CSM en un Centre d'Atenció Primària 
 
TORN OBERT DE PARAULES: 

• La Sala Baluard es canvia pq davant està previst un hotel. 

• A prop d’on anirà la Sala Baluard hi ha l'Escola Oficial d'Idiomes, on no només hi van adults, 
sinó també adolescents. 

• A la zona que si vol posar la Sala Baluard actualment hi ha 3 discoteques i pisos amb venda 
de droga ilegal (MMEE i GUB están al corrent)  
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• Es vol posar al centre del barri això és un error. Carles Martí, regidor del PSC, va dir que la 
Sala Baluard estaria 6 mesos. Han passat 11 anys. Això ha comportat que el barri hagi 
perdut botigues de tota mena (farmacies, estancs,..). Amb el trasllat es perdrà el poc que 
queda: un petit comerç pakistaní, llibreria àrab. 

• Els veïns no volem la narcosala, caldria fer un referéndum, es veuria que s’està 
majoritariament en contra. 

• Això coincideix en el temps amb el nou hotel que es vol construir. El futur del barri ha de 
ser d'hotels?. A la zona ja n’hi ha. El treball que es vol crear és precari, treball subcontractat 
i per sota del nivell mínim interprofessional. 

• Es demana explicació sobre el pressupost total de 1.500.000 €, que sembla elevat. 

• Es pregunta sobre l'existència d'altres CAS a Barcelona, com el de Vall d’Hebró. 

• Sobre el gràfic que mostra les xeringues recollides al carrer entre 2002 i 2016, es pregunta 
la raó per la que es va baixant el nombre de recollides. Si té a veure amb millores o amb el 
fet que es moren els usuaris. 

• Als Jardins de Sant Pau es veuen diàriament nens magribins esnifant cola. 

• A la Pl Folch i Torres, és vergonyós el que passa, pistes de petanca, i fins al carrer Lleialtat 
està molt brut, borratxos,... 

• Al carrer Cera i Riereta hi ha gent punxant-se al carrer. 

• Des de Ronda de St Antoni fins al carrer St Pau, hi ha 3 escoles, està ple de borratxos. 

• Carrer Om hi ha venda de drogues. 
 
La Regidora Sra. Gala Pin contesta: 

• Estem treballant amb la DGAIA per a que es facin càrrec d'aquests menors de la Pl 
Folch i Torres i del Forat. Molts d'aquests estan en centres oberts. Hem treballat 
conjuntament amb educadors de carrer. Intervencions conjuntes amb Mossos i GUB, és 
dels llocs per on més passen. Es treballa per a que en el Pla de Drogues nou hi hagi una 
part dedicada a coles. Que els joves puguin ser atesos en centres que tracten aquestes 
addicions. 

• Respecte a les obres de la Pl Folch i Torres: s’està pendent de la negociació de la part 
de l’institut.  

• Com hi ha el Pla de Barris del Raval Sud, a Om farem algun tipus d'intervenció com a 
Administració.  

• Sobre l'hotel que es vol construir a prop de la Sala Baluard, ja havien demanat el 
Certificat d'aprofitament urbanístic; és a dir, que tenia ja uns drets adquirits. La 
reordenació d'equipaments sanitaris no es vincula a l'obertura d'aquest hotel 

• La Sra. Carme Borrell, de l'ASPB, explica que els equipaments sanitaris són cars, perquè 
les instal·lacions són cares i els requeriments que es demanen són molt alts en temes 

com incendis o seguretat. El projecte global no és car.  

• Sobre els problemes que es detecten en l'espai públic cal abordar-los. Els educadors de 
carrer, a part de treballar amb les persones que estan al carrer, ens fan informe sobre 
els tipus de problemàtica. Si s'avisa de que s'ha detectat consum de droga, s'estudia la 
zona en 3 franges horàries, buscant xeringues o d'altres proves. Si es confirma el 
consum de drogues, durant un temps es fa una supervisió de l'espai. 

• Sobre l'existència d'altres CAS a Barcelona. La Sra. Carme Borrell explica que a 
l'Hospital del Mar també hi ha un CAS, de malalts que fan tractament. La Sra. Gala Pin 
comenta que hi ha CAS que funcionen molt bé. Potser s'ha de treballar en canviar les 
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dinàmiques que passen a l'espai públic, al voltant del centre. 

• Sobre el gràfic que mostra les xeringues recollides al carrer entre 2002 i 2016, es 
pregunta la raó per la que es va baixant el nombre de recollides. Li responen des de 
l'ASPB són les que es recullen al carrer. El nombre de xeringues que es reparteixen a 
dins del CAS es té, malgrat no s'ha dut en aquesta sessió. 

• Hi haurà un nou Pla de Drogues. El Pla de Drogues contempla tot l'espectre 
d'intervencions. De fet, per a la malaltia de la dependència de l'alcohol (no el simple 
consum d'alcohol) s'ofereixen eines terapèutiques.  

• Algunes de les persones sense sostre tenen també problemes de drogodependència. A 
aquestes persones també se les intenta apropar. Que Barcelona tingui un recurs per 
acollir les persones sense sostre que pateixen problemes de drogodependència. 

• Està clar que el mercat de les drogues és un dels grans problemes, tant de drogues, 
com d'alcohol o el tabac. 
 

2.- Civisme 

La consellera Eva Alfama presenta el tema de civisme, diagnòstic i principals  problemes. Les 
propostes que es fan són: 
 

• Augmentar la campanya de neteja al tancament dels locals  

• Ordenar activitat econòmica 

• Fer més incidència en el control 

• Repensar el model d'agents cívics 

• Repensar el model nocturn  

• Pla d'instal·lació d'urinaris públics.  

• Taula oci nocturn, amb la coresponsabilitzacio de tots els agents. 
 
La consellera Eva Alfama exposa el PLA D'ESTIU, es tracta de recursos extres que posa el 
Districte de Ciutat Vella per compensar els efectes negatius del turisme, fomentar convivència, 

garantir descans veïnal i vetllar pel compliment de la normativa. ( Veure presentació) 
 
Torn obert de paraules 

• Els urinaris de Pitarra estan tancats? 

• L'ocupació de l'espai públic per temes econòmics particulars, com les fires de segona 
mà de la Pl Salvador Seguí : pengen roba als arbres, no deixen espai entre pilones, 
ocupen els testos, al vespre, hi ha gent que recull amb furgonetes. Al acabar deixen el 
sobrant allí. Quins metros pot ocupar el mercat ?: només fins a la pedra o fins dalt? De 
vegades arriben fins a les finques. El parc infantil i la terrassa queden completament 
ofegades. 

• Sobre els agents cívics, estaran a l'abast dels veïns i veïnes o només estaran al servei de 
l'Administració?. Pq només Agents cívics a l'estiu?, que no hi ha incivisme a l'hivern? 
Quina autoritat tenen? 

• Falta situar problema de soroll a Santa Mònica i a Arc el Teatre. 

• Al solar del carrer Sant Pacià, la continuació de Lleialtat: pàrquing de bicis, han trencat 
la tanca, escombraries, brutícia... 

• Tenim problemes de plagues. Els veïns tenim el dret a viure dignament. 

• Es podrien fer  campanyes informatives dins de les comunitats xineses, 
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pakistaneses,..per millorar l’ús dels contenidors i l’ acumulació de caixes fora. Per què 
els súpers tenen els aparadors estan plens de begudes alcohòliques? i no posen visible 
el cartell de prohibida la venda a menors?. 

• Soroll de les 2 guarderies del carrer Om. Mai acompanyen les portes al tancar els 
pares. Els de Lo Picarol estan tot el dia al carrer 

• Existència de llauners a Lancaster, Arc del Teatre, Guàrdia i Nou de la Rambla. 

• Festes a les terrasses i patis, ja denunciat 

• Des de la Illa Robador/Hospital. En la darrera legislatura es van arreglar alguns 
problemes. Quins indicadors de mesura es tindran dels efectes del pas dels agents 
cívics? 

• Pl Gardunya s’està convertint en plaça de la Porqueria, torna a haver defecacions 
humanes al carrer, que feia molt de temps que no es veia. A l’entorn hi ha un augment 
excessiu de turistes. 

• Cada vegada hi ha més obres i sacs de runa pels carrers durant més temps. Al carrer del 
Carme, sempre n’hi ha. 

• Pisos turístics: carrer, Carmen, 14 i a  Sant Pacìà, 1 i 3 
 
Resposta : 
Amb els problemes d’espai públic caldrà mediació 
Solars i habitatges: Lancaster, 10 no sembla que hi hagi una activitat comercial, sinó que són 
una gent que hi faci moltes festes. La intervenció, doncs, es diferent. 
Tenim dificultats per intervenir en solars, han de donar permisos, s'hauria de comprar i no 
sempre es pot. Solar d'Aurora/Riereta: compromís per fer habitatge, però costa molt de fer 
tractes amb la SAREB. 
 
Pla de sensellarisme: compartim la preocupació i s'articula a nivell de ciutat, mes enllà de 
Ciutat Vella. Persones amb necessitats de serveis per refer la seva vida. 
 
Caldrà tornar a parlar amb l'organitzador de la fira Pl SSeguí. Han de ser els paradistes que se'n 
facin responsables. Aquesta fira es va començar a muntar quan es volia dinamitzar aquest 
espai. Fa 2 setmanes l'estat en què va quedar Salvador Seguí després de la fira deixava molt 
que desitjar. 
Des d'Ecologia Urbana encara s'està treballant en el tema de la recollida de pneumàtica, per si 
es vol seguir amb el model o es vol canviar. 
Reforç a l'estiu i campanyes informatives. Per molt que s'inverteix molt en el Districte, la 
percepció que tenim com a veïns no és massa positiva. L'ús intensiu fa que així sigui  
Sobre els supermercats, a partir de cert horari no poden seguir venent-ne. L'any passat va 
sortir un decret que acotava la quantitat d'hores que poguessin vendre alcohol. 
 
3.- MOBILITAT 

El Sr. Santi Ibarra comenta la diagnosi elaborada amb el veïnatge i entitats sobre les 
problemàtiques i possibilitats de millora de la mobilitat al Raval.  
 
Al voltant de l'ús de la bicicleta a la Rambla del Raval es generen aquestes qüestions: Ús molt 
invasiu de l'espai públic , revisió del carril bici segregat, riscos dels elements delimitadors del 
carril bici i excés de velocitat. 
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Sobre el bus de barri, s'ha fet la diagnosi següent: Flota vella, cal implementar el nou model, 
necessari major informació sobre freqüències de pas i augmentar-les, s’hauria de fer l’extensió 
de línies a Barceloneta, i caldria revisar la col·locació de les marquesines de les parades. 
 
Sobre l'assoliment de l'accessibilitat universal a l'espai públic, es van apuntar els temes : 
Revisar l'ample insuficient de les voreres, en especial per a les persones amb discapacitat. No 
es respecta l'espai per a persones amb discapacitat visual. Revisar els passos de vianants. 
Formació viària. Ampliar espais reservats a la càrrega/descàrrega. Contenidors i usuaris amb 
motos. 

 
4.- TORN OBERT DE PARAULES 

• Problema a la parada d'autobús 24 del carrer Aldana: Costa molt pujar-hi. Un sortint de 
mig metro que salvés la mínima distància per poder baixar de forma segura. 

• S’informa que el dia 2 de juliol es celebren els 25 de l’ambulatori de Raval Sud a la Rambla 
del Raval. Festa durant tot el dia; de 14 a 16 h es respectarà el descans veïnal. 

• Cal orientar bé el mirall de la sortida del pàrquing de Gardunya del carrer Hospital.  

• A la Rambla del Raval hi ha molts passos de vianants. Moltes furgonetes aparcades just 
sobre els passos de vianants. Estaria bé posar aparcaments de bicis, de motos, per evitar 
que hi aparquin. 

 
La Regidora Sra Gala Pin comenta: 

• Hi ha alguns equipaments, com el CAS o la Sala de venopunció, que són serveis que 
ningú vol. I, de fet, també hi ha els drets d'aquestes persones que s'han de garantir. 
Aquesta reordenació, que no és a priori nostra i ens hem trobat feta, hem cregut que 
havíem de recolzar. 

• Sobre l'autobús 24, ho mirarem. 

• Passos de vianants de la Rambla del Raval: ho hauríem de revisar d'una forma més 
global. 

 
Es fa un esment en record de l'Eli, del London Bar, que ens va deixar aquest mes. 
Per últim desitjar-vos bona Festa Major. 
 
El Consell de Barri finalitza a les 21:34 h 
 
COMPROMISOS: 

• A les Comissions de Seguiment s’incorporarà informació sobre l’estat de les obres dels 
trasllats dels equipaments de salut. 

• Es facilitarà la participació en el disseny del nou Pla de Drogues que es farà al 2017. 

• Espai públic: Es revisaran els passos de vianants de la Rambla del Raval possibilitat 
d’aparcaments de bicis, motos . Es revisarà el mirall de la sortida de l'aparcament de Pl 
Gardunya al carrer Hospital i el senyal de contradirecció del carrer Sant Rafael. 

 


